

Conférence organisée dans le cadre du projet ENVIGLOB

Announcement

The GIS Climate-Environment-Society is pleased to invite you to the international conference "**New perspectives on global environmental images**" that will be held in Paris-Meudon on October 9 and 10, 2014.

Presentation

This international conference proposes to mobilise a broad variety of perspectives from a large disciplinary spectrum in order to analyse the strategies and imaginaries that are connected to the production, the circulation and the power of global environmental images. From icons of the environmental movement over expert graphics mobilised by the IPCC to satellite imagery, global environmental images form the sensory basis of our understanding of the planetary processes that govern this new age of the so-called "Anthropocene". The images all actively participate, at very different scales, in our interpretation and understanding of the changes of the Earth system as well as the consequences we closely associate to global climate change. Without images, none of the observed global phenomena would be analysable nor could they be subject to scientific objectivation.

Several tensions arise. Even though they undoubtedly help to create awareness for the view of mankind as a planetary geological agent, they also transport highly problematic mechanistic and managerial metaphors that are also used by geo-engineering advocates. Moreover, as may be observed today, awareness does not necessarily translate into political action. This is also because their global nature is by no means self-evident just as much as the "visual evidence" they claim to

put on display. One big challenge they face is uncertainty - flips and chaotic changes being the rule rather than the exception. Finally, none of these processes escapes specific cultural framings. Indeed, global environmental images follow specific visual styles and aesthetic traditions that convey certain cultural meanings. Indeed, as true mediators between different publics and cultures, between global processes and local impacts, new critical enquiries into global environmental images propose a highly fruitful discussion of the complex relationship between science, society, politics and nature.

The talks will be given in English - Simultaneous translation into French available

Announce

Le GIS Climat-Environnement-Société vous convie à participer à la conférence internationale intitulée **"Images environnementales globales : nouvelles perspectives"** qui se tiendra les 9 et 10 octobre 2014 à Paris-Meudon.

Présentation

Cette conférence internationale propose de mobiliser une grande variété de perspectives venant d'un large spectre disciplinaire afin d'analyser les stratégies et les imaginaires liés à la production, la circulation et le pouvoir des images environnementales globales. Des icônes du mouvement environnementaliste en passant par les graphiques d'expert mobilisés par le GIEC jusqu'à l'imagerie satellitaire, les images environnementales globales forment la base sensorielle des processus planétaires qui gouvernent ce nouvel âge que l'on appelle désormais « Anthropocène ». Les images participent toutes activement, à des échelles très différentes, à notre interprétation et à notre compréhension aussi bien des changements du système Terre que des conséquences que l'on associe étroitement au changement climatique global. Sans images, aucun des phénomènes globaux serait analysable ni ne ferait le sujet d'une objectivation scientifique.

Différentes tensions s'imposent. Même si elles aident à créer une conscience pour la vue de l'homme en tant qu'agent géologique planétaire, elles transportent aussi des métaphores, beaucoup plus problématiques, d'une vision mécanique et managériale dont se servent aussi les avocats de la géo-ingénierie. De plus, comme on peut l'observer aujourd'hui, la conscience ne mène pas forcément à l'action politique. Cela repose en partie sur le fait que la nature globale de ces images n'est pas auto-évidente tout comme « l'évidence visuelle » qu'elles prétendent mettre en scène. L'un des grands défis auquel elles sont confrontées est l'incertitude - les basculements rapides et les changements chaotiques étant plutôt la règle que l'exception. Enfin, aucun de ces processus n'échappe à des cadrages culturels spécifiques. En effet, en tant que vrais médiateurs entre différents publics et cultures, entre des processus globaux et des impacts locaux, de nouvelles interrogations sur les images environnementales globales conduisent à une discussion hautement productive des relations complexes entre la science, la société, la politique et la nature.

Les présentations seront faites en anglais. La traduction simultanée en français sera disponible.

Programme

October 9 & 10, 2014

9:30 - 18:00

[See the programme](#)

Venue

CNRS Campus

1, Place Aristide Briand

92190 Meudon

FRANCE

[How to reach the campus](#)

Registration

Free registration required

[Register](#)

Télécharger la lettre au format pdf



[Programme_09102014.pdf](#)

Source URL: <http://gisclimat-test.lsce.ipsl.fr/en/newsletter/international-conference-new-perspectives-global-environmental-images>